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عباسی: اگر جامعه نسبت 
بــه مســائل ساخت وســاز 
غیرمجاز و ضــرورت تخریب آنهــا، آگاه 
نباشــد پخــش تصویــر از وظیفــه ذاتــی 
شهرداری تهران در شبکه های اجتماعی 

و معاند، آثار مخربی به بار می آورد

 ســاختمان های غیرمجاز بــدون رعایت اصول 
شهرســازی و مباحث ایمنی ســاخته می شوند 
و رشد قارچ گونه شــاید بهترین تعبیر برای آنها 
باشد. بناهایی که یک شبه قد می کشند و به دلیل 
ناایمن بودن قابلیت ســکونت ندارند. به هرحال 
افراد ســودجو یا به عبارت دیگری زمین خواران 
همواره در کمین هستند تا به محض گل آلود شدن 
آب، برای خود ماهی بگیرند و از هر شرایطی برای 
ثروت اندوزی نامشروع استفاده کنند؛ اما مدیریت 
شهری عزم خود را برای مقابله با ساخت وسازهای 
غیرمجاز جزم کرده و تخریــب و قلع وقمع انجام 
شــده با دســتور مقامات قضایی نشان می  دهد 
شهرداری در این تصمیم مصمم است و به گفته 
مهدی عباســی، رئیس کمیســیون معماری و 
شهرسازی شورای شــهر تهران این مهم محقق 

نمی شود مگر با مطالبه و حمایت های مردمی.
به گزارش همشهری، شهر تهران در ادوار مختلف 
مدیریت شهری همواره آبستن پدیده ساخت وساز 
غیرمجاز بوده و هست؛ واقعیتی که علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران دی ماه ســال گذشته با حضور در 
چهلمین جلسه شورای شهر تهران و با بیان اینکه 
در چارچوب قوانین، با هر ساخت وساز غیرمجاز 
برخورد می شــود، بــر آن مهر تأییــد زد. امروز 
تخریب های انجام شــده در منطقه18 )12 ویلا 

و یک ساختمان 6 طبقه که اسکلت آن در مدت 
2 روز بنا شده بود(، منطقه 19 )تخریب بناهای 
غیرمجاز در بلوار شــقایق(، منطقه 5 )قلع وقمع 
ساخت وسازهای غیرمجاز مراد آباد( و ... سندی 
بر عملکرد مدیریت شــهری در راستای مقابله با 

ساخت وساز غیرمجاز و زمین خواری است. 

نگاه یکسان مدیریت شهری به مناطق
سرعت فرایند برخورد و قلع وقمع بناهای غیرمجاز 
در مناطق جنوبی، ســبب ایجاد این شائبه شده 
که شــهرداری تهران روی ایــن مناطق تمرکز 
کرده و فضای ساخت وســاز غیرمجاز در مناطق 
شمالی باز است، اما رئیس کمیسیون معماری و 
شهرسازی شورای شــهر تهران با رد این موضوع 
گفت که مدیریت شــهری با متخلفان مماشات 
نمی کند و نگاه یکسانی به مناطق تهران دارد و با 
ساخت وسازهای غیرمجاز در تمام مناطق برخورد 
می کند. ساخت وساز در محله گلاب دره مدتی است 
که به چالشی ترین موضوع شهری تهران تبدیل 
شده؛ اما هنوز در راستای تخریب بناهای غیرمجاز 
در این محله اقدامی انجام نشــده اســت. مهدی 
عباســی با تأیید این مطلب گفت: »در سال های 
اخیر ساخت  وســازهای متعــددی در این محله 
انجام شده که قطعا نیاز است مدیریت شهری به 
موضوع ورود کند و با دستور مقامات قضایی بناهای 
ساخته شده تعیین تکلیف شوند. این موضوع باید 
در اولویت قرار گیرد و به عنوان نمایندگان مردم در 

پارلمان شهری، پیگیر آن خواهم بود.«

  توجه به ابعاد اجتماعی 
برخورد و مقابله با ساخت وسازهای غیرمجاز ابعاد 
اجتماعی دارد و ازاین رو بایــد این کار بااحتیاط 
و با رعایــت برخی اصول انجام شــود. آنطور که 
عباسی گفته: »سودجویان و فرصت طلبان برای 
جلوگیری از ضرر و زیان، سعی می کنند با انتشار 
ابعاد خاصی از فضای تخریب، احساسات عمومی 
را تحت تأثیر قرار دهند. زمین خــواران در زمان 
تخریب با اســتخدام اراذل واوباش، بهره گرفتن 
از کودکان و زنــان )اغلب اجاره ای هســتند( و 
استفاده از شیوه مظلوم نمایی مفرط و ... جریانی 
راه اندازی می کنند تا مانع کار مأموران شهرداری 
شوند. دیدن این صحنه ها سبب می شود همگان 
تصور کنند، شــهرداری در حق شهروندان ظلم 
می کند و اطلاع ندارند کــه همین افراد از طریق 
تصرف زمین های مردم و شهر، میلیاردها تومان 
ثروت نامشروع به دست آورده و بناهای ناایمن و 

غیرقابل سکونت ساخته اند.«

اولویت های شهرداری در برخورد با متخلفان
مدیریت شــهری بــرای برخورد بــا متخلفان 
)ساخت وسازهای غیرمجاز( چارچوبی تعیین 
کرده است تا این فرایند تسهیل و تسریع شود. 
عباسی به اولویت ها  اشاره و عنوان کرد: »اولویت 
اول ســاختمان های غیرمجاز در حال ساخت 
اســت. ســاختمان های غیرمجازی که اخیرا 
ســاخته شــده اند در اولویت دوم قرار دارند و 
ساختمان های ناایمنی که سال ها از ساختشان 
می گــذرد هم اولویت ســوم هســتند؛ اما این 
نکته که مدیریت شــهری در ایــن دوره اجازه 
ساخت وساز غیرمجاز نمی دهد، واضح و مبرهن 

است.«

فضا در گلاب دره آماده نیست
تخریــب ســاختمان های غیرمجــاز، مطالبه 
شهروندان است و اگر این خواسته وجود نداشته 

باشــد، شــهرداری تهران در این حــوزه موفق 
نخواهد بود. این یــک فرضیه نیســت؛ بلکه به 
گفته رئیس کمیســیون معماری و شهرسازی 
شورای شهر تهران، در موضوع تخریب و قلع وقمع 
ساختمان های غیرمجاز اصل است: »اگر جامعه 
نسبت به مسائل ساخت وساز غیرمجاز و ضرورت 
تخریب آنها، آگاه نباشــد پخش تصویر از وظیفه 
ذاتی شهرداری تهران در شبکه های اجتماعی و 
معاند، آثار مخربی به بار می آورد و اگر این پدیده 
)ساخت وساز غیرمجاز( شــکل گیرد، باید شاهد 
ساخت وســاز تمام عرصه های آزاد شــهر تهران 
توسط زمین خواران باشیم؛ بنابراین اطلاع رسانی، 
آگاهی بخشــی، ایجاد مطالبه عمومی، آمادگی 
جامعه برای عملیــات ســوداگران )فرافکنی و 
شایعه پراکنی و ...( مواردی هستند که اگر لحاظ 
شوند، قطعا هیچ ساختمان غیر مجازی در تهران 
ســاخته نمی شــود و تخریب ســاختمان های 
غیرمجاز هم آسان تر می شود.« عباسی در پایان 
به وضعیت گلاب دره اشــاره و عنــوان کرد: »به 
نظر می رسد الان فضا در گلاب دره آماده نیست 
و ضرورت دارد تا مطالبه مردمــی و اجتماعی و 
آگاهی بخشــی عمومی در محله ایجاد شــود تا 
شهرداری بتواند اقدام به تخریب ساختمان های 

غیرمجاز کند.«

تیشه مطالبات مردمی بر ساختمان های غیرمجاز
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران در گفت وگو با همشهری، وضعیت تخریب بناهای غیرمجاز در پایتخت را تشریح کرد

طرح احداث تونل جاویدالاثر متوسلیان نهایی شد
 معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران از 

عمرانی
نهایی شــدن طرح فــاز مقدماتــی تونل 
جاویدالاثر متوســلیان خبــر داد. عباس 
شعبانی در این رابطه گفت: »طول این تونل 9کیلومتر است 
که از میدان سپاه شروع شده و تا بزرگراه آزادگان نیز کشیده 
می شــود. یکی از مهم ترین پروژه های شهری در این دوره 
مدیریت شهری، امتداد بزرگراه شهیدصیادشیرازی است که 

به صورت یک تونل شهری اجرا می شود.« 
به گزارش همشهری، شعبانی درباره شیوه اجرای این پروژه 
عنوان کرد: »با توجه به اینکه در مسیر این تونل شهری بافت 
فرسوده مسکونی و مجلس شورای اسلامی قرار دارد که تونل 
از زیر این قسمت ها می گذرد، اجرای آن به صورت یک تونل 
2طبقه یا در کنار هم-به عنوان فاز دوم این طرح- در دست 
بررسی است تا بهترین طراحی اي که خطر کمتری برای بافت 
فرسوده این محدوده داشته باشد، اجرا شود.«  به گفته معاون 
فنی و عمرانی شهرداری تهران، هزینه ساخت این تونل در 
بودجه مصوب شــهرداری تهران به صورت مشارکتی دیده 
شده است. شــعبانی با بیان اینکه هم اکنون 2سرمایه گذار 
برای اجرای این پروژه اعلام آمادگی کرده اند، یادآور شــد: 
»هزینه ساخت تونل جاویدالاثر متوسلیان 2۰هزار میلیارد 
تومان تخمین زده شده است.« شعبانی درباره شیوه مشارکت 
و سرمایه گذاری در اجرای این پروژه اضافه کرد: »نحوه این 
مشارکت مالی باید توسط معاونت مالی و اقتصاد شهری و 

سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی تبیین شود.« 

حــرم  محــدوده  در  ترافیــک  روانســازی 
حضرت عبدالعظیم)ع( 

معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران، از پیشرفت قابل 
ملاحظه عملیات احداث پل دوربرگردان شــرق به شرق 
بزرگراه شــهیدآوینی در محدوده منطقه2۰ هم خبر داد. 
عباس شعبانی با یادآوری اینکه احداث پل دوربرگردان شرق 
به شرق بزرگراه شــهیدآوینی متعاقب حذف دوربرگردان 
همســطح این بزرگراه در محدوده بلوار سلمان فارسی و با 
توجه به لزوم ساماندهی و رفع تقاضای ترافیکی این محدوده 
از جنوب پایتخت در دســتور کار قرار گرفت، به همشهری 
گفت: »عملیــات اجرایی این دوربرگردان غیرهمســطح 
ابتدای اسفندماه سال14۰۰ آغاز شد و پیشرفت عملیات 
اجرایی آن از مرز 3۰درصد فراتر رفته است.«  او با بیان آنکه 
نزدیکی به حرم حضرت عبدالعظیم)ع( و ترافیک عبوری در 
خیابان سلمان فارسی از یک سو و تقاضای ترافیکی جهت 
دسترسی به بزرگراه امام علی)ع( و شــمال تهران از سوی 
دیگر، منجر به تداخل جریان های عبوری و ایجاد یک نقطه 
حادثه خیز ترافیکی در این محدوده از جنوب تهران شده بود، 
تأکید کرد: »اجرای پل دوربرگردان شرق به شرق بزرگراه 
شهیدآوینی با توجه به درخواست شــهرداری منطقه2۰ 
و لزوم حذف دوربرگردان همســطح موجود به مرحله اجرا 

رسیده و بهره برداری از آن ضمن بهبود شاخص های ایمنی 
و کاهش تصادفات، زمینه ساز روانسازی ترافیک در بزرگراه 
شهیدآوینی خواهد شــد.«  به گفته معاون فنی و عمرانی 
شــهرداری تهران، تیرهای برق 2۰کیلوولت، لوله آبیاری 
فضای سبز و دوربین های نظارتی بخشی از موانع تاسیساتی 
اجرای این پروژه بــوده و تلاش های صورت گرفته تاکنون، 
سبب رفع بخشی از معارضات ملکی و تاسیساتی پروژه شده 
است. این پل دوربرگردان شرق به شرق بزرگراه شهیدآوینی 
به صورت یک پل 4دهانه با عرشه فلزی و دال بتنی طراحی 
شده و طول آن با احتساب شیب راهه های ورودی و خروجی 

به 45۰متر می رسد.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

گزارشی از آخرین وضعیت پروژه های شبکه متروی 
تهران در نیمه دوم سال

 حمل ونقل زیرزمینی
در انتظار تزریق منابع مالی 

طبق برنامه قرار بــود با تامین به موقع منابــع مالی مورد نیاز، 
شــرکت متروی تهران، حدود نیمی از ایستگاه های باقیمانده 
خطوط 6 و 7 را تا پایان سال 14۰1تکمیل کند و به بهره برداری 
برساند، اما با برقرار نشدن شرط پرداخت به موقع منابع مالی و 
تداوم این وضعیت، به نظر می رسد که برنامه زمانبندی تکمیل و 

افتتاح برخی ایستگاه ها دستخوش تغییراتی شود.

70هزار میلیاردتومان برای تکمیل 7خط فعال مترو 
تکمیل ایستگاه های باقیمانده از خطوط هفتگانه متروی شهر 
تهران به ویژه1۰کیلومتر قطعه میانی خط 6 از اولویت های 
اصلی مدیریت شهری پایتخت است. اما همانطور که پیش تر 
هم اشــاره شــده مهم ترین چالش پیش رو بــرای تکمیل 
خطوط هفتگانــه و احداث 4خط جدیــد، موضوع تامین و 
تزریق نقدینگی مورد نیاز آن اســت. برای شــبکه متروی 
شــهر تهران 33۰ایســتگاه در 11خط طراحی شده است 
که درصورت تکمیل، این شــبکه حمل ونقلی پاک و ایمن 
می تواند پاسخگوی حدود 1۰میلیون سفر در طول روز باشد. 
از این تعــداد تا کنون در 7خط موجود 144ایســتگاه مورد 
بهره برداری و استفاده قرار گرفته و تکمیل خطوط هفتگانه 
اولویت مدیریت شــهری و شــرکت متروی تهران و حومه 
است. این در شرایطی اســت که برای تکمیل 7خط مترو به 
بودجه ای در حدود 7۰هزار میلیارد تومان نیاز است و احداث 
4خط باقیمانده نیز بودجه 23۰هــزار میلیارد تومانی طلب 
می کند. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته، در سال 142۰ 
باید 11خط مترو تکمیل شده باشد، اما برنامه و هدف گذاری 
شهرداری تهران و شرکت مترو این است که با رفع گلوگاه های 

مالی، این برنامه زودتر به پایان برسد.

بازنگری در برنامه زمانبندی اولیه 
براســاس همین سیاســت و رویکرد بود که تکمیل و افتتاح 
تعدادی از ایســتگاه های خطوط 6 و 7تا پایان ســال جاری در 
برنامه ریزی های اولیه لحاظ شد؛ برنامه ای که با توجه به تامین 
و تزریق نشدن به موقع منابع مالی مورد نیاز قاعدتا دستخوش 
تغییراتی خواهد شــد. از طرف دیگر با توجه بــه زمان بر بودن 
فرایند تامین تجهیزات مورد نیاز ایستگاه ها که باید مراحل ثبت 
سفارش، واریز پول، ساخت، حمل ونقل به داخل کشور و درنهایت 
نصب و جانمایی در ایستگاه ها را پشت سر بگذارد، اینگونه به نظر 
می رسد که حتی درصورت تزریق نقدینگی و اعتبار مورد نیاز از 
همین امروز، باز هم تکمیل و افتتاح برخی ایستگاه هایی که طبق 
برنامه اولیه قرار بود تا پایان سال 14۰1 به بهره برداری برسد، 
بعید خواهد بود. در واقع منابع مالی مورد نیازی که قرار بود از 
ابتدای سال تزریق شــود امروز که در اوایل آبان ماه قرار داریم، 
فقط بخشی از آن پرداخت شده که آن هم پول حاصل از اوراق 
مشارکت سال 14۰۰ است. از طرف دیگر شرکت متروی تهران 
همچنان حدود 16۰میلیارد تومان از اوراق مشارکت سال های 
98 و 99 طلبکار است. با توجه با مشکل و تأخیری که در پرداخت 
بودجه عمرانی پیش آمده، به نظر می رسد برنامه زمانبندی شده 

قبلی برای افتتاح ایستگاه ها نیازمند   بازنگری و تغییر است.

زمان زیادی از دست رفته، اما ناامید نیستیم
مسعود درستی، مدیرعامل شــرکت متروی تهران و حومه 
درخصوص آخرین وضعیت پروژه هایی که طبق برنامه قرار 
است تا پایان سال  14۰1 به بهره برداری برسند به همشهری 
می گوید: »در موضوع افتتاحیه های نیمه دوم ســال  جاری، 
ایستگاه متروی پرند را داریم که بودجه آن باید از طریق دولت 
و همچنین شرکت عمران شهر جدید پرند تامین و پرداخت 
شود. تا به امروز از بخش بودجه دولتی منابع مالی به پروژه، 
تزریق نشده اســت. البته با توجه به مکاتبات و پیگیری های 
زیادی که انجام شده اســت امیدواریم هرچه زودتر این امر 
محقق شود. درخصوص زمین هایی که باید از طرف شرکت 
عمران شهر جدید پرند برای تامین مالی پروژه واگذار می شد 
نیز به همت معاونت عمرانی استانداری تهران از حدود 2هفته 
قبل کارهای مربوط به آن درحال انجام و در آســتانه نهایی 
شدن است. البته باید توجه داشت که واگذاری این زمین ها 
هنوز به طور کامل انجام نشــده اســت و با این اوصاف زمان 
زیادی از سال را از دست داده ایم. البته بخش ساختمانی پروژه 
انجام شده، اما بخش سفارش گذاری تجهیزات مقداري دچار 
تأخیر شده اســت. با وجود این تمام تلاش خودمان را به کار 
گرفته ایم تا برای جبران بخشی از زمان از دست رفته، بتوانیم 
سفارش گذاری ها را در کمترین زمان ممکن انجام دهیم و به 
سرانجام برسانیم. درستی اضافه می کند:» همچنین نخستین 
بخش از پول حاصل از فروش اوراق مشارکت هم اواخر مهرماه 
و در نیمه دوم سال وارد مجموعه شده است. به عبارت دیگر 
می شود گفت مشکلات مالی ما در نیمه دوم سال تا حدودی 
مرتفع خواهد شد و در این شرایط انتظار می رود تا پروژه ها و 
کارها سرعت بیشتر و بهتری به  خود بگیرد. با وجود اینکه چند 
ماه ابتدایی سال را از دســت داده ایم و به لحاظ تامین منابع 
مالی در تنگنا بودیم، اما تلاش می کنیم تعهد هایی که به مردم 

داده ایم به موقع انجام شود.«
مدیرعامل شــرکت مترو در ادامه با بیان اینکه اگر در تامین و 
پرداخت منابع مالی، باز هم تأخیری رخ دهد، آن وقت احتمالا 
مجبور به بازنگری در برنامه ریــزی و زمانبندی اولیه خواهند 
شــد، می افزاید: »تلاش ما این است که هیچ تغییری در برنامه 
افتتاحیه های نیمه دوم ســال اتفاق نیفتد و تعهدات مان طبق 
برنامه انجام شود، اما شرایطی که در 5ماه پایانی سال پیش رو 
داریم در این موضوع کاملا تعیین کننده است. در حقیقت اگر 
منابع مالی مورد نیاز به موقع تامین شود، در این مدت باقیمانده 
تا پایان سال هم می توانیم کارهای زیاد و ارزشمندی انجام دهیم، 
اما درصورتی که باز هم زمان از دســت برود، احتمالا مجبور به 

بازنگری در زمان افتتاح پروژه ها خواهیم شد.« 
  16ایســتگاه تا تکمیل خطوط 6 و 7مترو باقی مانده 

است. 
  2ایستگاه در خط 7مترو پیشرفت ساختمانی بالای 

70درصد دارند.
  14ایســتگاه در خط 6پیشرفت ســاختمانی بالای 

80درصد دارند.

 رضا محمدی
 شهردار منطقه ۶ تهران

شــهروند درگیر با بیماری نباید در زمان 
تردد به مراکز درمانی با مسائل ترافیکی 
و خدمات شهری مواجه شود.  با توجه به 
آغاز فصل سرما باید به سرعت مراحل 
اتمــام کار و افتتــاح همراه ســرای پنــاه و 
قریب را طی کنیم تا همراهــان بیماران 
هنگام مراجعه به بیمارستان های واقع 
در منطقه، امکان اسکان موقت داشته 
باشند و این موضوع نباید به یک معضل 
اجتماعــی تبدیــل شــود. در واقــع بایــد 
مشــکلات حاشــیه ای برای شــهروندان 
در طــول دوره درمــان به ویــژه همراهان 
بیماران بستری مراکز درمانی مرکز شهر 

را حذف کرد.

 مهدی بابایی
 عضو شورای شهر تهران

بایــد پســماند  تــر تبدیــل بــه کــود 
زبالــه  و  باکیفیــت  کمپوســت  یــا 
خشــک ارزشــمند بازیافــت شــود 
و بــه چرخــه بازیافــت بازگــردد و در 
نهایــت زبالــه خشــک غیرارزشــمند 
روانــه زباله ســوزها بــرای تبدیــل بــه 
انــرژی شــود. بــرای محقــق شــدن 
ایــن چشــم انداز، مســئله تفکیــک 
زباله در شــهر تهــران موضوع مهمی 
اســت و ســعی شــهرداری تهران این 
اســت کــه از طریــق هوشمند ســازی  
و ارائــه اپلیکیشــنی کــه شــهروندان 
بتوانند زباله های خــود را ارائه دهند 
و همزمــان کیــف پــول الکترونیکــی 
آنها شــارژ شــود، مدیریــت بهینه ای 
بر پسماندهای شهری داشته باشد.

مدیرعامــل ســازمان مدیریــت میادین 
میوه وتره بــار شــهرداری تهران با اشــاره 
بــه ظرفیت هــای پایتخت برای توســعه 
میادیــن میوه وتره بــار گفــت: »با توجه 
بــه بررســی های صــورت گرفتــه، حدود 
۱۰۰نقطــه شــهر تهــران بــرای احــداث و 
راه اندازی میادن میوه وتره بار شناسایی 
شــده اســت.« ایــوب فصاحــت ادامــه 
داد: »در مرحلــه نخســت ۶نقطــه در 
مناطــق 4، ۲۰ و ۲۲ جهــت احــداث 
میادیــن میوه وتره بار در دســتورکار این 
سازمان قرار گرفته و تعداد قابل توجهی 
از ســرمایه گذاران بــرای ســاخت آنهــا 
اعــلام آمادگــی کرده انــد.« او گفــت: 
»مــا به دنبــال تقویــت ســرمایه گذاری 
و زیرســاخت های ســازمان میادیــن 
میوه وتره بار با مشارکت سرمایه گذاران 

هستیم.« 

100
نقطه

معاون خدمات شــهری و محیط زیســت 
منطقــه۱۱ تهــران از پیشــرفت فیزیکــی 
۸۰درصدی پروژه احداث بوستان مافی در 
محله فروزش این منطقه خبر داد. احمد 
مهرابی گفــت: »به دلیل کمبــود فضای 
ســبز در 4محلــه از منطقه، احــداث یک 
بوســتان در یکی از محله های این ناحیه 
نیاز بود. از این رو با رعایت دســتورالعمل 
ضوابط شهرســازی و همچنین قرارگیری 
ملک در پهنه ســبز، این ملــک قدیمی از 
محلــه فروزش بــرای احــداث بوســتان در 
اختیار شــهرداری قــرار گرفته اســت.« او 
ادامــه داد: »در پــروژه احــداث بوســتان 
مافــی از ابتــدا ضوابــط مناسب ســازی  
معلولان رعایت شــده و رمپ و لوپ های 
مورد نیاز توان یابان و مسیرهای بساوایی 

در این پروژه جانمایی شده اند.« 

80
درصد

نقل قول خبر

عدد خبر

مهدی اسماعیل پور ؛ روزنامه نگارحمل ونقل

استفاده از شرایط برای ساخت بناهای غیرمجاز
 مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران گفت: متأســفانه روزهای اخیر خبری از ساخت وساز 
غیرمجاز )حدود  500 تا 600 مورد( در خلازیر )منطقه 19( رسانه ای شده است که قطعا شهرداری 
تهران با متخلفان برخورد خواهد کرد. زمین های باز و آزاد زیادی در این منطقه وجود دارد که اغلب 
اوقافی هستند و عده ای از شرایط حاکم بر کشور سوءاستفاده و اقدام به ساخت وساز کرده اند که با 
پیگیری شهردار منطقه از ادامه ساخت وسازها جلوگیری و مابقی هم قبل از مطرح شدن در کمیسیون 

ماده 100،  قلع وقمع خواهند شد. 
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